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מפי רבותינו
מרן הגאון הגדול

רבי יעקב תופיק אביעזרי שליט"א

רב וראב"ד ביתר ומראשי ישיבת פורת יוסף

זכרונות ושביבי אור ממרנא רב רבנן

הגאון הגדול חכם עזרא עטיה זצוק"ל

"הביטו אל צור חוצבתם"

"זכור ימות עולם בינו שנות דור ודור, שאל אביך ויגדך זקנך ויאמרו 
לך" - בפסוקים אלו מצווה אותנו התורה להשתית את דרך החינוך 
וההנהגה של כל דור ודור על יסודות איתנים של אבותינו ורבותינו 
מעבירי המסורת. לשם העתיד עלינו ללמוד ולהכיר היטב את מסורת 

העבר. לדעת מאין באנו בכדי שנדע לאן אנו הולכים. 

בשנים האחרונות אנו עדים ב"ה למהפכה הגדולה ההולכת ומתהווה 
למול עינינו, של הקמת קהילות ומוסדות חינוך על פי מסורת אבותינו 
וברוח הישיבות הקדושות. כחלק בלתי נפרד מזה אנו עדים לצמא 
הגדול הקיים בציבור בני התורה לשמוע על רבותינו אנשי השם, 
אדירי התורה בדור האחרון - אשר זכר מעשיהם לצערנו נשכח מעט 

ואינו נוכח כראוי בבית המדרש. 

לשם כך אנו מקימים מדור זה, במסגרתו נערוך אי"ה ראיון בכל 
חודש עם אחד מרבותינו, אשר יחלוק וישתף אותנו מעט מזיכרונותיו 
מדור דעה, ויהווה עבורנו גשר וחיבור בין הדורות, להכיר את אוצרות 

הרוח הגדולים אשר את מורשתם חפצים אנו להמשיך.

רב רבנן
כמה נאה לפתוח את המדור בדמותו של מרן ראש הישיבה רשכבה"ג, 
רב רבנן ואביר הרועים, הגאון הגדול רבינו עזרא עטיה זצ"ל - ראש 
ישיבת 'פורת יוסף' בירושלים ורבם של כל גדולי הדור האחרון, ולספר 
מעט ממעשיו ומדרך הלימוד שהנהיג בישיבה. כידוע, מלבד גדלותו, 
עמלו ושקיעותו הנוראה בתורה, כפי שיורחב להלן, נחשב חכם עזרא 
זצ"ל בקרב כל גדולי הדור הקודם כאבי הישיבות הספרדיות בארץ 
הקודש, בעומדו בראשות ישיבת 'פורת יוסף' במשך כיובל שנים - 
אשר ממנה יתד וממנה פינה לכלל עולם התורה והישיבות הספרדי 

שהוקמו מאוחר יותר. כמו כן כמנהיג הדור עמד 
חכם עזרא כחומה בצורה נגד הניסיונות מצד 
גורמים פשרניים לשנות ממסורת אבותינו ורבותינו 
כהוא זה. יחד עם גדולי תלמידיו הגאונים הגדולים 
רבי יהודה צדקה, רבי בן ציון אבא שאול, רבי 
עובדיה יוסף זצוק"ל ונוספים לחם בכל מאודו 
בעת העלייה הגדולה מארצות המזרח להציל כמה 
שיותר ילדים ונערים מציפורני השמד ולהחזירם 

לחיק היהדות הנאמנה.

לשם כך נפגשנו לשיחה עם מרן הגאון הגדול רבי 
יעקב תופיק אביעזרי שליט"א, מרא דאתרא ביתר 
ומראשי ישיבת פורת יוסף, אשר זכה לשהות בין 
כותלי הישיבה באותה תקופה של הוד קדומים 
ושהה קרוב לרבו הגדול מרן ראש הישיבה זצ"ל 
משך שנים רבות. הרב זכה ללמוד וליצוק מים 
על ידו של ראש הישיבה, שמצידו חבבו וקירב 
אותו ופתח לפניו שערי חכמה. כמו כן זכה הרב 
להיות מבאי ביתם של מרנן הגרב"ץ אבא שאול 
זצ"ל, הגר"י צדקה זצ"ל, הגרי"ש אלישיב זצ"ל, 
ותלמידי חכמים נוספים בני הדור ההוא, וקיבל 

מהם הדרכה בדרך הלימוד וההוראה.

דרך קצרה
מעונו של מרן שליט"א הזועק צניעות ופשטות, 
משקף את הליכותיו ובריחתו מכל אור זרקורים 
ופרסום. זקני תורה, כל זמן שמזקינין - דעתן 
מתישבת עליהן, שנא' "בישישים חכמה ואורך 
ימים תבונה", ומציאות זו ניכרת ביתר שאת על 
מרן שליט"א, אשר ממרומי גילו דעתו דעת תורה, 

וחשיבתו צלולה וזכה בכל הגיגיו. 

אחר מאמץ ממושך מצידנו, ניאות לשתף ולהנציח 
שביבים מדמותו של רבו הגדול, מגלה טפח ומכסה 
טפחיים, בזהירות רבתי שלא לספר דבר על עצמו 

ועל עברו שלו, בענוותנות מופלאה ונדירה. 

בדחילו ורחימו, פותחים אנו בשאלה ראשונה, כדי 
לנסות ולהעפיל בהררי קדם. 

איזו מעלה הרב יכול לומר שהיא מעלה 
בולטת באופן כללי אצל רבותינו?

הרב חושב מעט, ומשיב: "למדונו חכמנו: "לעולם 
ישנה אדם לתלמידו דרך קצרה" )פסחים ג ע"ב(. 
כך היה מנהגם של חכמי הספרדים בכלל, שהיו 
'קצרנים' בדבריהם ושונים משנתם בתמצית בלי 
תוספת ובלי הארכה, וכך נהגו גם חכמי 'פורת יוסף', 
ומרן ראש הישיבה הגר"ע עטיה זצוק"ל בפרט".

 חברי המערכת:

 הרב שלמה טוויל

 הרב יהודה דיין

 הרב ברוך מרדכי מימרן

הרב ישראל כהן 

 כתובת:

שאר ישוב 12 ירושלים

 טלפון:

02-631-4421

 מייל:

b023011269@gmail.com

ניהול לוח הקהילות ומערך 

ההסברה: הרב ישראל כהן 

 איסוף ועריכת תוכן:

 הרב יחיאל שלוש

 הרב יצחק אליאס

הרב יעקב ישראל זעפראני 

 הגהה לשונית:

טקסט רץ 039-111-444

 עיצוב וגרפיקה:

ב. צ. & טקסט רץ

מייל לפניות ושליחת עדכונים: 

 a0799444971@gmail.com

 כתובת:

אשכולי 108 ד' ירושלים

 קו בית ההוראה:

02-380-1120

   בארה"ק
 

יו"ל על ידי: 

ראשי איגוד עמלי התורה במעונו של מרן שליט''א
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והרב מסביר בבהירות: "יכולת זו מגיעה מכך 
שהדברים היו ברורים בתכלית אצל ראש הישיבה 
ולא הייתה נצרכת האריכות. הבהירות שלו בכל 
העניינים היתה הפלא ופלא. מהלך בסוגיא שהיו 
אחרים עשויים למסור עליו שנים ושלשה שיעורים 
היה ראש הישיבה מבאר במילים ספורות תוך 
כדי השיעור, בצורה ברורה ומאירה, ומתוך חכמה 

אדירה לשנות לתלמידיו.

מעלה מיוחדת זו הייתה ייחודית לראש הישיבה, 
אולם שאר חכמי פורת יוסף, אף שהיו קצרנים - 
היה צורך לעמול רבות בכדי להבין את דבריהם 
לעומק, ובוודאי מי שלא הכין כראוי את הסוגיה 
ואינו מצוי ממש בפרטי פרטיה לא היה לו כל 

סיכוי להבין את השיעור". 

כך למשל, מפליג הרב בזכרונו לשיעוריו העמוקים 
של מרן הגאון הגדול חכם בן ציון אבא שאול 
זצוק"ל, ומספר לנו כיצד כמה פעמים היה חכם בן 
ציון אומר את דבריו בקצרה, ותלמידיו היו מתקשים 
ביותר להבין דבריו, ופעמים רבות מבקשים ממנו 

לחזור על דבריו ביתר אריכות. 

על עצמו מספר הרב שהיו פעמים שמסר רבי בן 
ציון את היסוד שלו בהבנת הסוגיא בקצרה, והיה 
אומר לו הרב: "כבוד הרב, לא הבנתי", ואז היה 
חכם בן ציון מבאר את דבריו שאמר בתחילה 
במשפט אחד - במשך עשר דקות לפחות. פעמים 
שמעומק המושג אף הסבר זה לא היה מספיק, 
ולאחר שהיה חוזר ומבאר דבריו הייתי אומר לו 
שנית: כבוד הרב, עדיין לא הבנתי…" והיה רבי בן 
ציון צריך להאריך עוד כפליים בכדי שיהיו הדברים 
מופשטים לשומעים. תלמידיו היו מספרים שהרגישו 
לעתים שהשיעורים נאמרו כמעט ברמזים, והיה 
מוטל על התלמיד להעמיק הרבה בדברים שהיו 
כוללים ביותר, ובגדר מועט המחזיק את המרובה.

האם קיימים חידושים שהועלו על הכתב 
מתורתו של ראש הישיבה?

1.  א.ה: ידוע שחלק מהכתבים של מרן זצ"ל נשרפו בשנת תש"ח בפורת יוסף בעיר העתיקה. כמו כן בשנים 
האחרונות יצאו לאור כמה ספרים מתורתו והנהגותיו של מרן זצ"ל, בהם: 'עלה עזרא', 'האיש על העדה', ו'משנת 
רבינו', וכן נמצא בשלבי הדפסה ספר חדש מכתי"ק שעתיד לצאת לאור ע"י 'המכון להוצאת כתבי חכמי אר"ץ'.

"היה ספר מחידושיו שניסו להוציא, אולם זה 
מעט מזעיר. מה שנשכח נשכח, ומה שאבד אבד. 
לעת זקנתו מסר ראש הישיבה לתלמידו הגה"צ 
רבי רפאל עבו זצ"ל )ממרביצי התורה במרוקו ולימים 
אב"ד בחיפה ובת"א( מקצת מחידושיו שלו בכת"י 
על מנת שישים עליהם עינו וידפיסם, ותנאי התנה 
עמו שכל חידוש שכתוב באחד הראשונים או 
אחרונים, שישמיטם. עברו חודשיים וראש הישיבה 
רואה שרבי רפאל אינו ניגש אליו לעדכן אותו. 
פנה אליו ראש הישיבה ושאלו מה קרה? החל 
הלה לגמגם ואמר לו "מה אומר לרב, הכל כתוב 
כבר…" תמה הרב ואמר לו: ומה - אם כך - אתה 
מצטער? אדרבה עלינו לשמוח מכך, שהרי אם 
דברי נאמרו כבר על ידי הקדמונים, אם ראשונים 
ואם אחרונים - מעיד עלי הדבר שזכיתי לכוון 
לאמת! משל לשני אנשים שהיו הולכים בדרך: 
אחד הולך במקום יישוב, בדרך סלולה, והאחר 
הולך במדבר - מי יפגוש אנשים בדרכו? ודאי זה 
שהולך בעיר! כך אנו, אם פגשנו "אנשים" בדרכנו 
בלימוד, הרי זה סימן מצוין שאנו הולכים בדרך 

הסלולה והישרה בלימוד התוה"ק"1.

באשר ללימוד ספרי אחרונים, מספר הרב כי באמת 
לא היו חכמי הישיבה בקיאים תמיד בדבריהם, 
באשר ספרים באופן כללי לא היו מצויים בדור 
ההוא, ואפילו ש"ס שלם היה נדיר שיהיה למאן דהו. 

העוני היה אדיר ואנשים ממש נאלצו לכתת רגליהם 
עבור פת לחם, כפשוטו ממש. לשם משל, הגה"צ 
המקובל רבי יצחק כדורי זצוק"ל בשלב מסוים 
החל לכרוך ספרים לפרנסתו, ]ובמאמר המוסגר 
מציין הרב בערגה כי כריכותיו היו מעולות, וכיום 
אין כריכות כאלו...[, וכידוע שעל ידי כך היה 'מנצל' 
את ההזדמנות כדי לעיין בספרים שלא הייתה ידו 

משגת לקנותם. 

יחד עם זאת, מדגיש הרב, אל תתפלאו שגם בלי 
לימוד אחרונים היו זוכים לכוון לאמת.

האם יתכן שהיה חסר להם בהבנה, 
היות וחלק מספרי האחרונים לא הגיעו 

לידיהם?
"חס ושלום! חס ושלום!" נזעק הרב, "אף לא 
כהוא זה! להיפך, הבנתם הייתה עולה על כל בני 
דורם, כשהיו מדברים עימם אף אחד לא היה יכול 
לעמוד מולם. היסודיות שלהם הייתה מוחלטת 
לגמרי, והיו מגיעים בעיון ועמל לעומק ההבנה 

בכל סוגיא וסוגיא. 

הש"ך והסמ"ע נחלקים פעמים רבות, הש"ך היה 
ענק מאד, ובאמת גדולי 
האשכנזים  האחרונים 
כהש"ך  שהלכה  כתבו 
ברוב דבריו. אולם רבי 
לנו  אמר  עטיה  עזרא 
שהספרדים נקטו יותר 
כהסמ"ע מאשר כהש"ך 
- באשר ברוב גדלותם 
הכריעו שהסמ"ע צודק 

בעיונו.

לעומת זאת ספרי גדולי 
האחרונים, כמו ה'קצות' 
ו'נתיבות', אף שגם הם לא 
היו מצויים, מי שהיו בידם 
היו עוסקים בהם הפלא 
ופלא ומעיינים בהם עיון 
גדול, כפי שהיו מעיינים 

בדברי מהר"ם שיף".

שקיעות נוראה בלימוד

מה היה סדר יומו של חכם עזרא עטיה 
זצ"ל?

הרב תמה ומחייך למשמע השאלה. 

"סדר יום?... לא היה מושג כזה! מה זה סדר יום? 
'לית אתר פנוי מיניה' - מעסק התורה! בכל רגע 
ורגע היה עסקו בתורה וכל יומו מושתת על עמל 
התורה והמחשבה בה. היו אמנם שעות מסוימות 
בהן היה מגיע לישיבה, אך מעבר לזה היה שקוע 

כולו בלימוד!

מה שאני זוכר ממנו בעיקר הוא שהיה כל הזמן 
תפוס בשרעפים. לא פעם אירע שיצא לשוק 
והסתובב שם בלי המעיל העליון כיאה לת"ח, 
בלא שהיה כלל מבחין בכך - בהיותו מרוכז כל 

גופו ומוחו בחשבון הסוגיה". 

הרב מוסיף ומספר על העניות הנוראה ששררה 
אז, ועל הצורה המפליאה בה לא פגעה בכי הוא 

זה בשקיעותם בלימוד. 

"בצעירותו של ראש הישיבה שרר עוני עצום 
בירושלים, והייתה אימו הצדקנית ע"ה קונה מדי 
יום פיתה וביצה, והייתה 
הביצה  את  מחלקת 
לשנים: חצי עבורו וחצי 
עבורה. וכך היה לוקח 
עמו את חתיכת הפיתה 
והחצי ביצה לבית הכנסת 
"שושנים לדוד", אוכלם 
והיה  בוקר,  בארוחת 
מתקיים עליהם במשך 
כל היום. הוא היה הוגה 
בתורה בהתמדה נוראה 
הלילה,  עד  הבוקר  מן 
ולעתים מבוקר עד בוקר". 

 - אמיתי!"  "ובלימוד 
כמו  "לא  הרב,  מדגיש 
בדורנו שתוך כדי הלימוד 
מפסיקים במחשבה לפה 
וכו'.  לשם  והסתכלות 
אצלם היה הלימוד בלא 
היסח הדעת, הייתה צלילות ושקיעה מוחלטת 

בלא הפסקות!". 

כל זמנו היה סביב תורה ועבודת השם. לא פעם 
היה נשאל שאלה בלימוד, ולאחר שבועיים שהיה 
חושב עליה היה חוזר אל אותו שואל ומשיב לו 
"מה שהערת כך וכך - התשובה היא…". עבור 
התלמיד היה לעתים צורך להיזכר במה מדובר 
ולהיכנס שוב לסוגיה, אולם לראש הישיבה לא 
נתנה השאלה מנוח והיה הוגה בה והופך בה עד 

שמצא תשובה שהשביעה את רצונו.

כשהיה מוסר את השיעור היומי לפני זמן ארוחת 



גליון כ"ו |  תמוז התשפ"ב  |  7 6  |  תמוז התשפ"ב  |  גליון כ"ו

הצהריים אף פעם לא היה מבחין בזמן, בהיותו 
מרוכז כולו בהעברת השיעור. פשוט היה מדבר 
ברצף ובלא הפסקה, עד שלפתע היה מסתכל 
בשעונו ומתפלא: "כבר עבר הזמן?" היו אומרים לו 
תלמידיו: רבינו כבר עבר חצי שעה מזמן הסיום.. 
התלמידים היו רוצים ללכת להשביע את רעבונם, 
אחר כל שעות הבוקר העמוסות, אך הוא לא היה 

מרגיש כלל בשל שקיעותו בלימוד". 

עוד מספר הרב כי על אף שהיה רבי עזרא אדם 
רציני באופיו, במהלך הלימוד היה חכם עזרא 
מאיר פנים, צוהל ושמח והכל הרגישו שהוא מצוי 

בעולם אחר.

בין כתלי הישיבה הק'
אכן הדברים מאלפים עד מאוד, ואנו בשלב זה 
רוצים להספיק ולטעום קמעא מהוד הקדומים 

אשר שכן בין כתלי הישיבה דאז. 

כיצד היה מתקיים 
סדר היום בישיבת 

פורת יוסף?
הרב:  מסייג  ראשית 
למדתי  לא  "אני 
בישיבה בעת שהייתה 
אז  העתיקה,  בעיר 
הייתי נער, ואיני יודע 
בדיוק כיצד התקיימו 
הדברים שם. לישיבה 
הגעתי לאחר החורבן 
של הישיבה - בשנת 
הוקמה  אז  תש"ט, 

מחדש".

לא  שחרית  תפילת 
מתקיימת  הייתה 
בישיבה, אלא הבחורים 
היו מתפללים בבית 
הכנסת "יגיע כפיים" 
הסמוך. שעות הבוקר 
והצהרים של הישיבה 
היו מוקדשות ללימוד 

העיון, כאשר במהלך כל הבוקר היו נמסרים שיעורים 
מפי רבני הישיבה, ללא לימוד בחברותות בין 
הבחורים. מוסרי השיעורים היו ראש הישיבה 
זצוק"ל, ועמו חכם עזרא עדס זצוק"ל, חכם משה 
עדס זצוק"ל, חכם מנצור בן שמעון זצוק"ל, חכם 

יהודה צדקה זצוק"ל ועוד. 

לאחר מכן היו הבחורים אוכלים ארוחת צהרים, 
ולאחר כשעה וחצי-שעתיים חוזרים לסדר הצהריים 
שהיה סדר לימוד בחברותות, בכדי לחזור ולהבין 
את השיעור ולהכין את הסוגיה לשיעור של מחר. 
המסכתות הנהוגות היו מסדרי נשים ונזיקין, ובהמשך 

הכניסו גם את מסכת חולין מסדר קדשים.

בשנים הראשונות שהיה אסור להסתובב בחוץ 
בשעות הערב מחמת הסכנה, היה נגמר סדר היום 
בישיבה לפני השקיעה, עד שעברה הישיבה למשכנה 
בשכונת גאולה והנהיגו גם סדר שלישי. 'פנימייה' 
בישיבה לא הייתה כלל בשנים הראשונות, ובסוף 
הבחורים  היו  היום 
חוזרים לביתם לישון, 
רק לאחר שנים רבות 
ובנו פנימייה  חידשו 

לבחורים.

נועד  שלישי  סדר 
הלימודים,  לשאר 
סדר  לימוד  ובפרט 
מועד אליבא דהלכתא 
עם השולחן ערוך. שנים 
הנהיגו  יותר  מאוחר 
גם לקבוצות נבחרות 
מהתלמידים שילמדו 
חלקי אבן העזר וחושן 
משפט בשולחן ערוך.

כפי   - מוסר  סדר 
שמספר הרב, לא היה 
באופן  בישיבה  נהוג 
מוסדר. אלא הרב מוסר 
השיעור היה מקדיש 
לכך זמן מה מהשיעור, 
וכמו כן הגה"צ חכם 
אברהם רפול זצוק"ל 

היה מגיע לישיבה ומוסר שיחות מוסר.

בימי שישי היה סדר קצר בבוקר עד שעה 11:30 
בערך, ואז היו התלמידים פונים לביתם להתכונן 
לשבת. בשבת לא היתה ישיבה, והיו התלמידים 

לומדים בבתי הכנסת הסמוכים לביתם.

דרך הלימוד בישיבה

אנו מבקשים מהרב להרחיב מעט על 
דרך הלימוד שהיתה נהוגה בישיבת 

פורת יוסף, אותה הנהיג ראש הישיבה 
על פי מה 

שקיבל מרבותיו 
מצוקי ארץ. 

הייתה  "ההקפדה 
על חתירה לאמת, 
ממוקדת  ולהבנה 
של כל מילה מדברי 
הקדושים  רבותינו 
ראשונים כמלאכים" 
מתאר הרב בבהירות. 

המפרשים  "דברי 
לעולם  נלמדו  לא 
כמנותקים מהגמרא. 
לומר  היה  מקובל 
היטב  שהמדקדק 

בדברי הגמרא - יאירו לו מאליהם דברי רש"י 
ולשונו, והסיבה שבחר להשתמש דווקא בביטוי 
מסוים בפירושו. המדקדק ברש"י ומכוון להבין כל 
מילה מדבריו - יעמדו כמאליהן קושיות התוספות 
על דבריו, ויבוא פירושם אל נכון. וכך הלאה: המעיין 
היטב בתוספות יזכה לכוון להבהרות המהרש"א. 
בצורה זו היו מעמידים את הסוגיה בצורה יסודית 
ומדורגת, כאשר ברור היה למשל שלא ניתן להבין 
באמת את דיבורי התוספות בלא הבנה מקדימה, 

מעמיקה ויסודית של שיטת רש"י בסוגיה.

גם דרך מסירת השיעור הייתה מכוונת למטרה 
זו. שלא כמקובל היום שהרב מוסר את השיעור 
ומתווה לבדו את מהלך הדברים,  בבלעדיות 
בשיעוריו של רבי עזרא, כמו שאר רבני פורת 

יוסף - נוהג היה לתת תחילה לאחד התלמידים 
לקרוא את דברי הגמרא, רש"י או התוספות ולבארם. 
התלמיד היה נדרש לבאר לעומק את סברות 
הראשונים ודרך מהלכם, כאשר ראש הישיבה 
מקשה על דבריו ומצביע בפני התלמידים על 
הקשיים שבביאור השטחי. רק לאחר שהיה ברור 
לגמרי לתלמידים כיצד לא ניתן לבאר את הסוגיה, 
נפנה ראש הישיבה להתוות בים דרך ולבאר את 
שיטות הראשונים, בדגש על רש"י ותוספות - 
במהלך הגמרא, בהתאם לדקדוק יסודי ועמוק 

בלשונם ובסברותיהם.

האם היו לומדים 
גם 'אליבא 
דהלכתא'?

ראשית כל - יסודות 
הסוגיא ולהבין אותה 
היטב. לאחר מכן היו 
לומדים את הרא"ש 
והר"ן בכדי להכיר את 

דרכי הפסיקה.

מדגיש  נוסף  דבר 
הרב: היו לומדים את 
המסכת מתחילה ועד 
סוף בלי דילוגים, וח"ו 
לא מדלגים סוגיות, 
ואף לא על אגדות הש"ס. לימוד מסכת היה אורך 

כשנה בערך.

בדרך בית ישראל סבא
שיטת החינוך בישיבה הועמדה על מה שראינו 
אצל רבותינו בדורות הקודמים, ולא נעשה בה כל 

שינוי כמלא נימא. 

למשל - מדגים הרב - לא היו בישיבה מודלים 
לבחינות וללימודי רבנות וכדומה, זאת מתוך רצון 
להעמיד את תכלית הלימוד לשם עסק התורה 
ודבקות בה' יתברך בלבד, ללא פניות וללא מחשבה 

על תפקידי הוראה חשובים ככל שיהיו. 

היו כמובן תלמידי חכמים שהצליחו בלימודם 
והתאימו לתפקידים אלו, וכמו רבנו הגאון הגדול 

ישיבת פורת יוסף בגאולה

הישיבה בעיר העתיקה

הישיבה תחת אש במלחמת העצמאות
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רבי עובדיה יוסף זצ"ל שיצא למצרים, והגאון 
חכם ציון לוי זצ"ל בפנמה, וראש הישיבה בוודאי 
עודד ודירבן אותם. אך התנגד להשתית את החינוך 

בישיבה על משרות ותפקידים וכו'.

גם לימודי חול, להבדיל - כחשבון, אלגברה, דקדוק 
וכדומה, היו נוהגים בכיתות הצעירות בלבד, ובאופן 
רופף ביותר. שיעורים אלו היה מוסר באחת הכיתות 
הרב שכטר ז"ל מן 'העדה החרדית' שהיה מתפרנס 
מיגיע כפיו, והיו כמה תלמידים מתכנסים אליו, 
אך לא באופן מוסדר ולא כחלק מסדר הלימודים. 
כאשר היו מי שרצו להכניס זאת גם לכיתות לא 

הסכים ראש הישיבה בשום אופן. 

כיצד אם כן היתה הדרך לאברך שחפצה 
נפשו לקבל סמיכת חכמים?

הרב: ראשית כל עליו היה ללמוד ביסודיות עצומה 
את כל הסוגיות מבסיסן ולהגיע להבנה מלאה כל 

הסוגיות עד לרמת ההלכה. 

לאחר מכן היה פונה לרבני הישיבה - מרן זצ"ל, 
הגר"י צדקה זצוק"ל והגרב"ץ אבא שאול זצוק"ל, 

והם היו בוחנים אותו לעומקם של דברים.

התמדתם העצומה של 
חכמי פורת יוסף

חפצה נפשנו לשמוע ארחות חיים על תלמידיו 
וממשיכי דרכו בראשות הישיבה, מרנן הגאונים 
רבי יהודה צדקה זצ"ל ורבי בן ציון אבא שאול 
זצ"ל. אנו מבקשים מהרב לספר לנו דבר או שנים 

שנחרתו במוחו מענקי רוח אלו. 

הרב נענה ומספר לנו כי בהיות רבי יהודה צדקה 
כבן שבעים היה לומד בחברותא עם חכם ששון 
מזרחי, והחלו להיבחן בכולל ש"ס במסגרת 'מפעל 
הש"ס' שהקים האדמו"ר מצאנז זצ"ל. מספר לנו 
הרב כי חכם צדקה שח לו פעם על כך ואמר: 
"ללמוד ששים-שבעים דף בחודש זו אינה גדלות 
מיוחדת, אולם להיבחן עליהם זו אכן גדלות ועוצמה 
מיוחדת". מוסיף הרב ומזכיר, כי את עשרות הדפים 
הללו היו לומדים ביסודיות ובעומק עיונם הנפלא, 
ועל כך אמר חכם צדקה שזו אינה גדלות מיוחדת 

עבורו, והיכן אנו עומדים לעומתם...

לגדלות זו הגיעו בזכות שקיעותם העצומה בתורה 
בלבד בלא שום היסח הדעת. 

ומספר הרב: פעם אירע וחכם יהודה צדקה חש 
שלא בטוב ואושפז בבית החולים, לפיכך באתי 
להתעניין אצל החברותא שלו חכם ששון מזרחי 
מה שלומו של החכם, והשיב לי: "אינני יודע, אנו 
רק לומדים וזה כל עסקנו יחד..." והדברים מבהילים. 

על רבינו הגרב"צ זצוק"ל מספר הרב שהיה בעל 
זיכרון בלתי נתפס. לעתים היה דן עם אנשים על 
דבר שלמדו יחד לפני שנים )!(, והיה בקיא ומצוי 
בסוגיה לפרטיה כאילו למדה זה עתה ממש. כך גם 
בנושאים הלכתיים סבוכים שעסק בהם בעבר, היה 
זוכר את כל פרטי הדיון כאילו נערך כחלוף רגע.

איך זוכים לדרגה שכזו?
הרב מהנהן קלות, ומשיב: "אני חושב שצריך לזה 
שני דברים: גם שקידה עצומה בתורה ללא הפסק, 
אך גם סייעתא דשמיא, וכמו שאומרת הגמרא: 
'הרבה עשו ולא עלה בידם' )ברכות ל ע"ב(, שכן לכל 
אחד ישנן הכישרונות שחנן אותו בהם נותן התורה".

דוגמא לשקידתו של רבינו הגרב"צ זצוק"ל מביא 
הרב דווקא מיום שישי, שנחשב לאחד מיומי דפגרא 
בדורנו. "רבי בן ציון היה לומד ביום שישי עשר 
שעות בלי הפסק, עד לזמן הדלקת הנרות שהיה 
חוזר ומסייע מעט למשפחתו. גם בלימוד הבקיאות 
היה מעודד את תלמידיו להספיק הרבה: "תלמדו 
ארבע דפי גמרא ממסכת נדרים עם הר"ן בשעה, 

מה הבעיה?".

שיטת הלימוד של מרן 
הגרי"ש אלישיב זצוק"ל

לבהירות זו זכו בשל דרך לימודם שהייתה בעומק 
הפשט, ובלא רצון לחדש חידושים בדווקא, אלא 
לעמול ולהבין לעומק את דברי הגמרא ורבותינו 

הראשונים. 

כך לדוגמא כשהייתי ממתין להגרי"ש אלישיב זצ"ל 
לפרוש בפניו אל שאלותיי, זכיתי לראותו כאשר 
הוא עוסק בתורה. הוא היה לומד בבית הכנסת 
"אהל שרה" בשכונת מאה שערים, והיה לומד כמו 
תינוק, כמו ילד קטן ממש, אצבע אחת בגמרא 

ואצבע שניה ברש"י, ומבאר לעצמו כל מה שלומד. 
זה היה הבסיס לגאונות האדירה של הרב אלישיב, 
ובזכות זה הגיע לידיעת התורה באופן מופלא, 
במה הוא לא שלט?! אי אפשר להבין! לפעמים 
כשהייתי ניגש אליו לשאול שאלה, והיה אומר 
לי "עכשיו אני לומד, מתי אתה רוצה שאלמד?".

הרב מחדד כי שיטת הלימוד של הרב אלישיב 
זצוק"ל הייתה דומה במידה רבה לשיטת לימודם 
של רבותינו חכמי פורת יוסף, ואף היא התבססה על 
דקדוק והבנה מעמיקה בכל המילים של הגמרא 

ורבותינו הראשונים. 

"ההבנה של לשון הגמרא בדקדוק והיסודות 
בראשונים - זו הייתה צורת 
הלימוד שלו. הגמרא היא 
'תקציר אדיר', והמשניות 
הם תקציר של התקציר. 
רב  עמל  נדרש  ומשכך 
ביסודות  כל  ראשית 
להבינם  בכדי  הדברים 
שיהיו מבוררים ונהירים 
ללומד. לכן זכו שהייתה 
ופרושה  בהירה  התורה 
מוחלט,  באופן  לפניהם 
היו  רבות  כפי שפעמים 
יד:  לנו כלאחר  אומרים 
פלוני  תוספות  או  רש"י 

מיישב במשפט אחד את הקושיא, כאשר רק מי 
שלמד היטב את הדברים היה מבחין בכך". 

איזה מעלות הרב זכה לקבל ממרנן 
הגאונים העצומים הללו?

"אני?!..." תמה הרב עמוקות, ומניף ידו בביטול 
ובענוותנות נדירה: "מה אכפת לכם?! מה זה 

משנה?..."

אמר ולא יסף... 

הנהגתו הציבורית
לקראת סיום, חפצים אנו עוד להתחקות אחר 
זכותו ומעלתו של מרן ראש הישיבה זצוק"ל, 

ושואלים עוד. 

בשל מה זכה ראש הישיבה להיות "מוסר התורה 
הגדול", אבי הישיבות הספרדיות? 

"ברצות ה' דרכי איש גם אויביו ישלים עמו" )משלי 
טז, ז( - מצטט הרב. 

"הוא היה זך ונקי, צדיק ומושלם בכל המידות 
הטובות שאי אפשר להאמין. האור שלו היה גדול 
מאוד ומשפיע על כל סובביו. את הנעימות שלו 
אי אפשר לשכוח. וכך גם את תשובותיו הבהירות. 
לא הייתה שאלה ששאלו אותו וקיבלו תשובה לא 
מספקת. היו הרבה רבנים ששימשתי, אך אצל 
חלקם לא תמיד הייתי זוכה לתשובה ברורה מספיק, 
אך לא הייתי ממשיך לשאול, התביישתי ושתקתי. 
אבל אצל ראש הישיבה 
הבהירות הייתה מושלמת, 
לא היה מצב כזה שהייתי 
יוצא ממנו כאשר הדברים 
מעורפלים ולא מבוארים 

די צרכם.

לנו  - מגלה  עזרא  חכם 
הרב, היה גם פוסק בהלכה 
בישיבה. היו נושאים שהיה 
מפנה ומתייעץ עם תלמידו 
הגדול מרן הגר"ע יוסף 
היו דברים שהיה  זצ"ל. 
מקבל ממנו בכבוד גדול, אך 
כדרכם של תלמידי חכמים 
התגלעו גם מחלוקות ביניהם בנושאים הלכתיים 
מסוימים. עם זאת היה מקפיד שלא לפרסם הדברים 

בשל הכבוד העצום שהיה רוחש כלפיו. 

הרב מוסיף ומציין את המסירות עצומה של הגר"ע 
זצוק"ל לתורה אשר הייתה למעלה מן השכל, 
נגד הטבע של כל הסובבים אותו. בהיותו נער רך 
בשנים, היו בישיבה כאלו שהתנכלו אליו והצרו 
את צעדיו בדרכים שונות )ככה"נ מתוך קנאה בנער 
המתמיד והשקדן(. ומסופר כי פעם מילאו את נעליו 
בבטון בכדי שלא יוכל לנעלם ולבוא לישיבה, והיה 

מגיע כשהוא עם גרביים בלבד לרגליו. 

יחד עם זאת, למרות חיבתם העזה אחד לשני, כפי 
שניתן לראות מהמכתבים שעברו ביניהם, כאשר 
היו נפגשים - לא הייתה עוברת ביניהם אף מילה 
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של שיחת חולין, וישר היו ניגשים לשוחח בלימוד 
ולשחות בים התורה.

דבר אחד מבקש הרב להדגיש: "לא היתה שום 
הנהגה של ראש הישיבה ושום פסק שלו שלא 
שקל אותו כמה מהלכים קדימה. היה הכל מחושב 
גם כלפי העתיד ומנותח היטב בראשו, שלא יצא 

מזה תקלה בשום אופן ח"ו.

ברכת הדרך
לקראת סיום אנו מספרים לרב על מהפכת הקהילות 
שקמה בשנים האחרונות ברוך ה' בקרב קהלינו, מן 
הצפון ועד הדרום, והרב מביע שמחה והתפעלות 
גדולה. ביני וביני אנו מבקשים ממנו להגיב על הלך 
מחשבה מסוים הרווח בחלקים שוליים בציבור 
שאינם מכירים את המציאות, כביכול אצל אבותינו 

לא הייתה התורה נטועה מספיק ולא היו תלמידי 
חכמים כמו במגזרים אחרים.

הרב מסרב להתרגש מהדברים, אך מציין בקצרה: 
"אני יכול לומר לכם דבר אחד קטן, וממנו תלמדו: 
חכם בן ציון אבא שאול זצוק"ל, כאשר היה נפגש 
עם חכמי האשכנזים – תוך דקות בודדות עמדו 
על גדלותו העצומה בתורה, עד שממש נבהלו 

מפניו. אני הייתי נער והייתי רואה זאת בעיני".

לסיום הרב מברך את ראשי וגבאי הקהילות 
והמוסדות, ואת כלל האברכים ומשפחותיהם 
בכל אתר ואתר: יהי רצון שיפוצו מעיינותיכם 
חוצה להרבות כבוד שמים, ותזכו לכוון לאמיתה 
של תורה בלי שום פניה לימין או לשמאל, מתוך 

נחת ושמחה והשקט ובטח.

מאורי האומה
רבינו הגה"צ רבי רחמים נאהורי זצוק"ל

כ"א בתמוז

הגאון הצדיק רבינו רחמים נאהורי זצ"ל נולד 
בעיר בון שבאלג'יריה, והיה אחד מגדולי מרביצי 

התורה במדינה.

רבינו נולד בשנת ה'תרס"ב לאביו רבי אליהו זצ"ל, 
נצר למשפחת רבנים בעיר. בילדותו התייתם מאביו 
ונאלץ לעזוב את לימודיו כדי לפרנס את משפחתו. 
עם הגיעו לגיל שמונה עשרה הלך ללמוד אצל 
הגאון רבי יעקב הכהן זצ"ל, שהיה הרב הראשי 
בבון באותה עת. לפניו עסק רבינו בתורה בהתמדה 
נפלאה, ושנתיים לאחר מכן הוסמך על ידו לרבנות. 
במקביל המשיך לעלות ולהתעלות בעסק התורה 
והמצוות ובשנת תרצ"ז מונה רבינו לתפקיד הדיין 

ורב העיר. 

בתפקידו כרב העיר לחם הרב בכל כוחו בנגע 

ההשכלה שהחלה פושה ביהודי העיר. לשם כך 
הבין שעליו להתמקד בעיקר בתחום החינוך של 
הדור הצעיר, וייסד בתי ספר קטנים בהם למדו 
ילדים ונערים ברוח ישראל סבא בשעות שאחר 
הלימודים בבתי הספר הממלכתיים, זאת בשל 
החוק הצרפתי שחייב את התלמידים ללמוד בשעות 
הבוקר והצהריים באחד מבתי הספר הממלכתיים.

בעומדו כאב בית הדין עמד הרב בתוקף על טהרת 
כרם בית ישראל, וסירב בתוקף למרות כל הלחצים, 
לגיור סיטונאי של גויים המעוניינים להתגייר לשם 
אישות. הרב לא קיבל את טענות אלו שרצו להקל 
בדבר על מנת לקרב את בני הזוג ליהדות, וסבר 
שדווקא גיורים כאלו יכשירו בעיני העם את המצב 
ויעודדו את תהליך ההתבוללות. את פסקו זה 

שלח לא"י לגאון רבי אליעזר יהודה וולדינברג 
זצ"ל, שהשיב לו בדברי הסכמה ושבח על עומדו 

על משמר היהדות. 

עם סיום מלחמת העולם השנייה פעל 
הרב נמרצות לשיקום מוסדות הקהילה 

וייסד את התלמוד תורה המרכזי בו 
למדו רוב בני הקהילה. כן ארגן 
מחדש את ענייני הקהילה, כמו 
נושאי הכשרות, שחיטה ויבוא 

המצות והיין לחג הפסח.

יחד  הקים  ה'תשי"ב  בשנת 
אברהם משה  הרב  חברו  עם 
פינגרהוט ובסיוע עסקנים את 

הבירה  בעיר  הרבנים'  'ישיבת 
הייתה  הישיבה  מטרת  אלג'יר. 

להכשיר תלמידים שישמשו בעתיד 
כרבני קהילות ובתי כנסת בכל רחבי 

אלג'יריה. בראשות הישיבה עמדו הרב פינגרהוט 
והרב יצחק זרביב. הרב נאהורי היה מעורב בהנהלת 
וסדרי הישיבה, ואף הגיע למסור בה שיעורים 

מפעם לפעם.

בעת מלחמת העצמאות של אלג'יריה החל משנת 
ה'תשי"ד, נערכו פוגרומים בכל ריכוזי היהודים 
במדינה. בעקבות זאת היגרו רוב היהודים מהמדינה 
מחשש לחייהם, אולם הרב נאהורי באחריותו 

ליהודי העיר סירב לעזוב את קהילתו. כך כתב 
במכתב לאחד מידידיו: "זקוק ומחוייב אני להתעכב 
ולהישאר להשתתף בגורל הקהילה עד המנין 
עבר לפריז,  ה'תשכ"ג  האחרון". בשנת 
שם שימש בתפקיד דיין ובהמשך אב 
בית הדין. במקביל לפעילותו כדיין 
מסר שיעורי תורה לתלמידים בבית 
המדרש ששכן בביתו שברחוב 
רישה. פעל רבות ליסוד מוסדות 
חינוך ובתי ספר יהודיים בפריז, 
וסייע בהקמת מקוואות טהרה, 

חנויות ואטליזים כשרים. 

רבינו נפטר בירושלים בכ"א בתמוז 
ה'תשמ"ה ונקבר בהר הזיתים. גדול 
תלמידיו הינו הגאון הגדול רבי יהושע 
ברכץ שליט"א – ר"כ וראש בית ההוראה 
בעבר משך  חיים", שאף שימש  "עץ 
כעשרים שנה בראשות ישיבת 'שערי רחמים' 
בירושלים על שמו. רבינו שימש כאב לתלמידו 
זה, ולאחר שאביו נפטר עליו בשחר ילדותו לקחו 
תחת חסותו, לימדו תורה ונטע בלבו אהבת תורה 
ויראת שמים, ובהמשך עודדו לעלות ולהשתקע 
בארץ הקודש וללמוד בישיבותיה. בהמשך הדפיס 
הגר"י שליט"א את תשובותיו ההלכתיות של רבו, 

בספר 'רחמיך רבים'.
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קהילות הקודש
רוח התעוררות לכבוד ה' 

בהיכלי הישיבות הקדושות
כחלק מהפעילות ההסברתית המבוצעת על ידי 
איגוד עמלי התורה, ובמטרה לרומם את כבוד התורה 
וכבוד עמלי התורה בכל אתר ואתר, נערכים מעת 
לעת כינוסים והתגבשויות גם בהיכלי הישיבות 
הקדושות, לבקשת בני הישיבות המסולאים בפז, 

החפצים אף הם להתחבר למהלך. 

בליל שישי אור לי"ח סיון, נאספו קבוצה גדולה 
מבני ישיבת כנסת ישראל חברון, לדיון בנושא סביב 
שולחנות ערוכים. הכינוס נערך בגני "בית יעקב 
החדש" הסמוכים לישיבה, והשתפו בו למעלה 

מחמישים מבני ועד שני בישיבה.

בני הישיבה אשר גדלות האדם מהווה רכיב חשוב 
במארג החינוכי שבה, חפצו לשמוע מקרוב על 
המהפכה העצומה המתרחשת בקרב קהילות 
ומוסדות עמלי התורה, ושמעו על כך סיקור 
נרחב מאת יו"ר איגוד עמלי התורה הרב שלמה 
טוויל. לאחר מכן נערך דיון וניתוח מקיף במכלול 
הנושאים הנוגעים לציבור הספרדי בארה"ק ועתידו 

העומד לפניו. 

הרב טוויל הזכיר את גישתו של מורנו הרב שליט"א, 
אשר מלמדת להמשיך את רוח הישיבות הקדושות 
ואת הערכים החשובים והעצומים שקבלנו מהן, 
ומאידך לדאוג לשימור מסורת ומורשת אבותינו 
בהליכות ובהלכות. בני הישיבה עודדו ללבן את 
הסוגיה ולחיות אותה כבר כיום, וכך כאשר בעתיד 
יינשאו אי"ה ויקימו משפחות כבר יהיו מודעים 
לפעילות הענפה של איגוד עמלי התורה והתפתחות 

הקהילות הקדושות. 

הכינוס הותיר רושם רב, ובמשך כשבוע היה לשיחת 
היום בישיבה כולה. בנוסף, חולקו בכינוס כמות 
'אריות קשורים בחוט'  מוגבלת של החוברת 
המשקפת את רוח איגוד עמלי התורה )אף שיצאה 
לאור על ידי גורם עצמאי אנונימי, ולא על ידי איגוד עמלי 

התורה(. החוברות בימים אלו עודן עוברות מיד 
ליד ונקראות בשקיקה.

עם סגירת הגיליון מפגש דומה נערך לקבוצה של 
כשישים בחורי חמד מבני הישיבה המעטירה "מיר 
ברכפלד", ואי"ה בקרוב מתוכננים מפגשים כגון 
זה בכל הישיבות הגדולות ברחבי הארץ, כחלק 
בלתי נפרד מתקומתו העצומה של ציבור עמלי 

התורה, להגדיל תורה ולהאדירה. 

ירושלים
הכנסת ס"ת בקהילת "חניכי 

הישיבות בית וגן - קרית יובל"
בקהילת "חניכי הישיבות בית וגן - קרית יובל" 
בירושלים זכו לאחרונה בתוספת קדושה עם 
הכנסת ספר תורה מהודר לבית הכנסת, לע"נ 
מרן ראש הישיבה הגאון רבי עזרא עטיה זצ"ל, 
זאת בהמשך להכנסת ספר התורה לפני כשלושה 
שבועות ע"י ידידי הקהילה משפחת סבח הי"ו. 

ספר התורה נתרם ע"י בנו של מרן זצ"ל, יבלחט"א 
ה"ה יוסף עטיה הי"ו, לע"נ אביו הגדול, ואחיו 

יעקב ולאה ז"ל שנפטרו לאחרונה.

עלי ספר
בשעה טובה ראה אור ספר 
פרשה ב-04:00, מאת הרב 
אהרן לוי שליט"א, מבכירי 
המרצים בארגון 'ערכים' 

ויו"ר מדרשת 'וידעת'. 

הרב אהרן לוי שליט"א - מתומכיו הנלהבים של 
'איגוד עמלי התורה' - הוא בוגר ישיבת חברון, 
הוסמך להוראה על ידי רבו הגאון רבי יעקב יוסף 
זצוק"ל בביהמ"ד יביע אומר, עוסק בקירוב מזה 
כשלושה עשורים ונחשב לאחד מגדולי מפיצי 

היהדות וקול התשובה בימינו. 

הספר מבוסס על סדרות של סרטונים קצרים )באורך 
של כ-4 דקות בממוצע, ומכאן שם הספר( המופקים על 
ידי מדרשת 'וידעת' למאות אלפי אנשים מדי שבוע. 

בהרצאות קצרות אלו עוסק הרב בשאלות היסוד 
הנוגעות לקיומו של עולם התורה והעם היהודי בארץ 
הקודש, בסוגיות של תורה ומדע, יסודות היהדות, 

ויכוחי דתות, היסטוריה יהודית ושאלות אקטואליות 
בוערות, וכולן מוארות ומקבלות משמעות מחודשת 
על פי נקודות ונגוהות אור מפרשת השבוע, באופן 

אומנותי ובמקוריות מעוררת השתאות. 

כעת בעבודה נרחבת ומאומצת, שוכתבו תכני כל 
ההרצאות הללו שנאספו במשך ארבע שנים, לתוך 
ספר אחד מלא וגדוש הערוך ביד אמן ובהתאם 

לסגנונו המיוחד של המבחר. 

הספר זכה לשבחים רבים מאוד, ועם צאתו לאור 
נמכר באלפי עותקים )!( וקבע את מקומו כרב 
מכר בעולם התורה ובכלל הציבורים. הספר יצא 
לאור בשני כרכים במהדורה עדכנית ומפוארת 
במיוחד, בבית היוצר טקסט רץ – הוצאת הספרים 

המובילה בציבור החרדי. 

הספר אינו נמכר בחנויות, וניתן להשיגו בבלעדיות 
במוקד המכירות של טקסט רץ בטל' 039-111-444 

שלוחה 2 ובאתר, או אצל המחבר. 

!ייעוץ מקצועי חינם וללא התחייבות: בלעדי

הוצאה לאור. טקסט רץ

039-111-444

מחברי
הספרים

...כבר יודעים

.זה טקסט רץ–הוצאה לאור 
x039111444@gmail.com | textratz.co.il

המדור בחסות:

טקסט רץ. הוצאה לאור
הוצאת הספרים המובילה בציבור החרדי.

פרשה ב-04:00 // הרב אהרן לוי שליט"א 

יומא טבא לרבנן עת הפציע 
הקובץ הנפלא "שיעורי 
נדרים  עמ"ס  נדרים" 
פרק קמא, משיעוריו של 
הגאון רבי יעקב שרבאני 
שליט"א – ראש ישיבת 

מאור התורה. 

בקובץ הובאו חידושים 
וביאורים ויסודות נפלאים 
נדרשים  וענייני  בגדרי 

ונזירות והמסתעף 
מהם, בפרק ראשון דמס' נדרים. הקובץ 
נערך ונסדר על ידי הבה"ח משה בנג'י 
נ"י – מבכירי ישיבת מאור התורה ותלמידו 

של הרב שליט"א.

הקובץ זכה להסכמה נלהבת מאת מורנו ראש 
הישיבה הגאון הגדול רבי אברהם סלים שליט"א, 
אשר בירך את המחבר על עבודתו הנפלאה והוסיף 
כי "בטוחני שיהא זה לעזר לכל צורב בלימוד 
מסכתא זו, לרדת לעומקם של הענינים בביאור 

דברי ראשונים ואחרונים". 

הקובץ יצא לאור במהדורה מפוארת בהוצאת 
טקסט רץ, וניתן להשיגו בהיכל ישיבת מאור התורה. 

שיעורי נדרים // שיעורי הגאון רבי יעקב שרבאני שליט"א
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המעמד החל בכתיבת אותיות בבית הגאון רבי 
אברהם דיין שליט"א - נו"נ למרן הגאון רבי עזרא 
עטיה זצ"ל, בבית וגן. בכתיבת האותיות התכבדו 
מורינו הגאון הגדול רבי שלמה זעפרני שליט"א 

- נשיא איגוד עמלי התורה, וכן הגאונים הגדולים: 
רבי אברהם סלים שליט"א - ראש ישיבת מאור 
התורה, רבי ניסים הררי שליט"א - זקן רבני בית 
וגן, רבי יוסף צבי בן פורת שליט"א - ראש ישיבת 
אשרי האיש. כמו כן התכבד גם ח"כ הרב אריה 

דרעי שליט"א - יו"ר תנועת ש"ס.

לאחר מכן נערכה התהלוכה ברוב פאר והדר 
כיאה לכבודה של תורה, בשהתתפות אלפים מבני 
הקהילה ומתושבי שכונות בית וגן וקרית יובל, 
בריקודים ובמחולות, להיכל בית הכנסת המרכזי 
'חניכי הישיבות' בית וגן-קרית יובל, שהוקם ע"י 
צאצאים של הרב עזרא עטיה זצ"ל, והינו בית 

הכנסת המרכזי באזור. 

במעמד נכחו מרנן ורבנן ראשי הישיבות, ראשי 
קהילות ואישי ציבור, ובהם הגאונים: רבי יחזקאל 
סיטון שליט"א - ר"י משכן חיים, רבי דוד אברהם 
שליט"א - ר"י דעת אליהו ובנין אב, רבי מנשה 
טופיק אביעזרי שליט"א - ר"י באר יצחק - טלזסטון, 
רבי אלחנן פרץ שליט"א - ראב"ד 'חוקת משפט', 
רבי אברהם נפתלי ויג שליט"א - מרבני שכונת 
בית וגן, רבי אהרון וינר שליט"א - רב קהילת 'רינת 
מאיר', רבי יצחק זר שליט"א - אב"ד ירושלים,  
רבי יצחק דיין שליט"א - מרבני העיר חולון, רבי 

רחמים זיאת קצין שליט"א - משגיח ישיבת אבני 
נזר ועוד. 

לרגל המעמד יצא לאור קונטרס מיוחד בשם 
'משנת רבינו', ובו חידושי תורה, הספדים ומאמרים 
על רב רבנן ראש הישיבה רבינו עזרא עטיה זצ"ל, 
שנאמרו לפני חמישים שנה ע"י תלמידיו גדולי 
ישראל. הקונטרס הופק ע"י הרב יהודה דיין - 
מראשי הקהילה ומראשי איגוד עמלי התורה. 
ניתן להשיג את הקונטרס הנדיר והייחודי בהיכל 

קהילת בית וגן.

קהילת חניכי הישיבות בית וגן הינה אחת מקהילות 
האברכים המפוארות בירושלים, ומתקיימת בה 
פעילות תורה וחסד עניפה לאורך כל שעות היממה. 
המקום הפך זה מכבר למקום התורה והתפילה 
המרכזי באיזור, ובימים אלו אנו מתבשרים כי 
נוסף מנין שישי )!( לתפילת שחרית מדי יום, ועוד 

היד נטויה.

שבת חיזוק והתרוממות 
בשכונת רמות ד'

שכונת רמות ד' בירושלים זכתה לשבת חיזוק 
והתעלות מיוחדת, עם בוא זקן רבני צרפת ור"כ 
וראש בית ההוראה "עץ חיים" מורנו הגאון הגדול 
רבי יהושע ברכץ שליט"א לשבות בשכונה, בשבת 

פ' חוקת. 

בליל שבת קדש נשא הגר"י שליט"א דברי חיזוק 
והתעוררות בקהילת התאחדות בני הישיבות רמות 
פולין, דיבר מענייני דיומא ושוחח עם גבאי המקום 
אשר תארו בפניו את אופן התפתחות הקהילה. 
בבוקר יום השבת התפלל בקהילת חניכי הישיבות 
אור חנניה ובסיום התפילה מסר שיעור הלכה 
לבני הקהילה, לצד קידושא רבא שנערך במקום. 

התפעלותו  את  הביע  שליט"א  הגר"י  מורנו 
מהתפתחות קהילות האברכים ברחבי ירושלים 
ומחוצה לה, ותיאר כיצד לפני כחמישים שנה עמלו 
קבוצת אברכים דלה ליצור מניין אברכים ספרדי 
בבני ברק ואך בקושי רב עלה בידם לקבץ מנין, 
וכעת זוכים לראות במהפכה עצומה כאשר בכל 
מקום ובכל עיר ברחבי הארץ רואים התפתחות 

בקהילות ובמוסדות בצורה שלא תיאמן. 

 הגר"י ברכץ שליט"א בועידת הקהילות תשפ"ב

מודיעין עלית
הצלחה רבתי ברישום לת"ת 

לבני אברכים "דרך התורה"
קהילת האברכים השוכנת בביהמ"ד "בית יוסף 
- ספרא" בשכונת "נאות עילית" בעיר מודיעין 
עילית היא קהילה חדשה יחסית, אך כבר כיום 
מהווה מגדלור של תורה לכל דורש את דבר ה'. 

הקהילה הוקמה על ידי קבוצת אברכים חשובים 
אשר באו להשתכן בשכונה החדשה, ועמלו להקים 

את הקהילה בעמל ויזע. 

הדברים התגלגלו במהירות ועד מהרה קמה וגם 
ניצבה קהילה קדושה לכל בני התורה הספרדים: 
אברכים מופלגים השקועים בד' אמות של הלכה, 
ונלווים אליהם גם בעלי בתים יראי ה' ומוקירי רבנן, 
עד שהפך המקום לבית המדרש המרכזי באזור. 

בית המדרש פעיל לאורך כל שעות היום, ומתקיימים 
בו מניני תפילה רבים בימות החול ובש"ק, מסגרות 
כולל בוקר וצהרים, וכולל ערב, ואף ביומי דפגרא 
כימי שישי ובין הזמנים. תוך אוירה של רוממות 
בתפילות ישיבתיות ודיבוק חברים. בית המדרש 
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מתנהל בהכוונת מורנו הגאון הגדול רבי שלמה 
ידידיה זעפרני שליט"א - נשיא "איגוד עמלי 
התורה", אשר נותן מהודו עלינו בכלל ועל קהילה 

זו בפרט.

בחודש תמוז אשתקד התבשרה הקהילה בתרומה 
לבניין של קבע מאת משפחת ספרא הי"ו, אשר 
נשאם לבם לעמוד לימין קהילות ומקומות תורה 
רבים בתרומות עצומות ובנדיבות לב מופלה. 
התרומה הושגה בזכות פעילותו הנמרצת של של 
הרה"ג רבי רחמים מזרחי שליט"א, וקול הפטיש 

נשמע בבית ה' להקים בניין של פאר. 

בחסדי שמים באדר א' תשפ"ב זכתה הקהילה 
להיכנס לחלק מהמבנה, כאשר מפלס נוסף ממנו 
נבנה בימים אלו ממש - לפאר ולרומם את בית 

אלוקינו.

ובבחינת 'ילכו מחיל אל חיל' הכריז מורנו הרב 
שליט"א שעם פריחת הקהילה הרי שזהו הזמן 
לפתוח תלמוד תורה לציבור בני התורה, להמשיך 
ולרומם קרנה של תורה בת"ת מפואר ההולך 
בדרך ישראל סבא ונשען על היסודות האיתנים 
שקיבלנו מרבותינו בישיבות הקדושות. וממחשבה  
למעשה - לאחר מאמצים מרובים הוכרז על 
פתיחת הרישום לתלמוד תורה "דרך התורה" 
לבני האברכים בשכונה. על ניצוח והקמת הת"ת 
עומד הרה"ג רבי שמואל גבאי שליט"א, הדואג 

בכל מרצו לטובת המשפחות והילדים.

הקמת הת"ת היא נדבך נוסף במהפכה הכוללת 
בכל רחבי הארץ בסיוע ובהכוונת איגוד עמלי 
התורה, ובנוסף למוסדות החדשים שיקומו אי"ה 
בפתיחת שנה"ל הקרובה בבית שמש, חריש, ביתר 

גילה ועוד.

כנס היסוד שנערך בט' כסלו תשפ"ב סוקר בהרחבה 
כאן בלוח הקהילות, אשר נערך ברוב פאר והדר 
בהשתתפות מורנו הרב שליט"א, הגר"י בן שושן 
שליט"א – רב הגבעה הצפונית, והגר"י אביטן 
שליט"א – מרבני העיר ומרבני איגוד עמלי התורה. 
בימים אלו מסתיים הרישום לת"ת בהצלחה כבירה, 
כאשר על צוות התלמידים לשנה"ל הבעל"ט נמנים 

בני אברכים מסלתה ושמנה של העיר.

ברכתנו שלוחה לגבאי הקהילה ולראשי הת"ת שיזכו 
להרחיב גבולם בתלמידים הגונים, ולהעמידם לתורה 
וליראה כדרך המסורה לנו מרבותינו ומאבותינו 

זצוק"ל, בדרך העולה בית ה'. 

רכסים
מסע חיזוק והתעוררות בקהילות 

עמלי התורה בעיר הצפונית
בס"ד אחרי זמן רב ותכנון ממושך יצא מורינו 
הגאון הגדול רבי שלמה ידידיה זעפרני שליט"א 
לשבות בעיר רכסים בשבת פרשת בהעלותך. מורינו 
שליט"א התקבל בעיר בכבוד רב ובהתרגשות 
עצומה, ובמהלך השבת ביקר בחלק מקהילות 

הקודש הפורחות שבה. 

זוכות  רכסים  התורה'  עמלי  'איגוד  קהילות 
להתעוררות עצומה באחרונה. התורה פורחת 
ופורצת לכל עבר, אברכים מכל האזור מצטרפים 
בהתלהבות רבה, וב"ה איש את רעהו יעזורו, כאשר 
כלל הקהילות וגבאיהם שליט"א עובדים יחד 
להגדלת כבוד שמים. בשנים האחרונות נפתחו 
בעיר ארבעה בתי כנסיות של אברכים בני תורה, 
שחלקם ת''ח מובהקים ואף משיבים מורי הוראות 
ברבים. נפתח בסקירה קצרה על שתים מקהילות 
הקודש בעיר, ובע"ה עוד חזון למועד להרחיב 

אודות קהילות נוספות.

בית הכנסת 'משכן הלויים'
בית הכנסת 'משכן הלויים', שוכן בשכונת השקד 
שבגבעה ג'. השכונה מורכבת ממשפחות אברכים 
איכותיות שזכו בדירה באזור במסגרת תוכנית 
"מחיר למשתכן" בשלוש השנים האחרונות. כאשר 
הגיעו מצאו עצמם האברכים במקום שומם הן 
פיזית והן רוחנית, בלי בית כנסת ראוי ובלי קהילה 
מגובשת. ואולם בזכות כמה נחשונים זכתה השכונה 
בתקופה האחרונה לפריחה תורנית, והוקם בית 
הכנסת 'משכן הלויים' בנשיאות הגאון רבי אברהם 
לוגסי שליט"א, המשמש רבם של קהילות חשובות 
נוספות בעיר. בית הכנסת שוכן בקראוון מרווח, 
ובו כ-100-150 מקומות ישיבה ובימים נוראים 
נפתח במקום גם עזרת נשים לנשות האברכים 

החפצות להתפלל במנין ישיבתי. 

הקהילה התגבשה עד מהרה, ואברכים מכל האזור 
החלו לנהור לבית הכנסת. מני אז, עשרות אברכים 
שהצטרפו לקהילה גילו בתוכם כוחות גדולים שלא 
הכירו קודם לכן - כוח גדול של עשיה, והחשוב 
יותר: של רוממות ושל חשיבות, וכולם פה אחד 
החלו לקום ולעשות למען הקהילה, להתרומם 

ולהחשיב את תורת ומסורת אבותינו ורבותינו.

בקהילה נפתח לפני מספר חודשים בית דין לממונות 
בראשות מורינו הרב לוגסי שליט"א, ובתקופה 
האחרונה הוקם אף בית הוראה 'שערי הלכה' 
הממוקם כיום בבית הכנסת 'משכן הלויים", ובו 
משיב הרב לשאלות בענייני אורח חיים ויורה דעה, 
כאשר היד עוד נטויה להרחיב ולהגדיל את צוות 

פתיחת בית הדין
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הפוסקים המשיבים בע"ה. כמו כן מתוכננות בע"ה 
הקמת שתי שלוחות נוספות של בית ההוראה: 
בבית הכנסת הותיק 'אור לציון' בגבעה ב', וב'מנין 

אברכים - מעוז התורה'.

כמו כן מתקיימת בקהילה פעילות 'אבות ובנים' 
מדי מוצאי שבת, בהם משתתפים כשישים ילדים 
חמד הלומדים בהתלהבות עם הוריהם, ובסיומם 

נערכות הגרלות על פרסים יקרי ערך.  

'מנין אברכים - מעוז התורה'
הקהילה הותיקה יותר היא 'מנין אברכים - מעוז 
התורה', בראשות הגאון רבי אברהם לוגסי שליט"א 

- ובהנהלת הרה"ג יוסף חיים ביטון שליט"א.

בית הכנסת קם לפני כ-6 שנים, והיה מנין הראשון 
לבני תורה בגבעה ג'. מאז משמש בית הכנסת 
כמגדלור לרבים מאברכי הסביבה, וכיום קיימות 
קרוב לשבעים משפחות המשתייכות לקהילה. 
בית הכנסת כיום שוכן בקראוון, ובעבודה מאומצת 
ומשולבת מקווים לקבל הקצאה מהעיריה בע"ה. 
בבית הכנסת נשמע קול התורה בכל עת, ובמקום 
כולל יום שלם של כעשרים אברכים, בראשות 
הגאונים: רבי שאול אסרף שליט"א, רבי שלמה 
אסרף שליט"א, ורבי עמיחי לוי שליט"א. כמו 
כן  קיים כולל ערב בראשות הרה"ג רבי גבריאל 

קרן שליט"א.

בית הכנסת זוכה להיות "מקום שמגדלין בו תורה 
ותפילה", ומתקיימים בו מנייני תפילה לאורך שעות 
היום. בימים נוראים מתקבצים ובאים מכל האזורים 
כ-250 איש, ובשל הכמות הרבה מתפללים באולם 

של בית הספר "בית יעקב".

ביקור מורנו הרב שליט"א בעיר
לעת הזאת הגיע ביקורו המכונן של מורינו הגרש"י 
זעפראני שליט"א בקהילות אלו. כבר במשך שבועות 
רבים מורגשת תכונה והתרגשות בעיר, ושיחת היום 
היתה השמועה כי מורינו שליט''א ישבות בעיר 
בקרוב. בשעה טובה אסתייעא מילתא בשבת 
פרשת בהעלותך, ומורינו הרב שליט''א עשה שבתו 
בעיר. השמחה בעיר גדלה ביותר, בתי הכנסת 

נמלאו מפה אל פה, וכולם חפצו לראות צורת 
אדם גדול ולהנות מזיו תורתו ועצותיו. 

במהלך השבת השתתף הרב בתפילת ליל ש"ק 
בבית הכנסת 'משכן הלויים', ומסר דרשת ליל 
שבת בענייני אגדה ופרשת השבוע. כמו כן עמד 
הרב על חשיבות ענין ה"לשבטיך", כאשר על כל 
שבט ושבט מעם ישראל לעמוד בצורה עצמאית 
בהקמת מוסדות וקהילות וכו'. הרב אף התרשם 
ביותר מהקהילה החדשה שקמה וניצבה במהירות 
רבה, והביע את התפעלותו כשאמר לרב יהודה 
שלזינגר שליט"א - מראשי הקהילה וממקימיה: 
בפעם האחרונה שהייתי כאן ראיתי רק זרעים, 

וכעת - ב"ה אילן מלא פירות.

שבת'  'עונג  הכנסת  בבית  נערך  שבת  בליל 
בהשתתפות הרב, ובו נכחו כשלושים גבאים נציגיהם 
של כחמש קהילות האברכים בעיר: 'משכן הלויים', 
'מעוז התורה', 'אהל קדושים', 'אור לציון' ו'מנין 

אברכים גבעה א''.

בדבריו עורר הרב ללא הרף את כלל האברכים 
מקהילות הקודש, והדגיש כי עכשיו זהו שעת 
כושר לעיר, וכי זהו הזמן להוציא את כל התכניות 
הכבירות להגדלת כבוד שמים בעיר - מן הכח 
אל הפועל. הרב אף התייחס לחששות השונות 
שהעלו כמה מהאברכים אשר חסים על זמנם 
וחוששים לתורתם שלא תאבד ח''ו, ועל כך באה 
תשובתו החדה והברורה - מעשיה לשם שמיים 
לעולם לא מפסידים, אלא ההיפך רק מרויחים, 
גם בעסק התורה והרוחניות. הרב חזר והדגיש 
שוב ושוב שאם אדם נקי מנגיעה אישית, ואינו 

מחפש אלא תועלת לגבוה,

אין הווא אמינא ח"ו שתורתו תפגע מפעילות 
לש"ש, אלא אדרבא רק הולך ומשתבח. והעד 
העיד הרב - מעולם לא ראיתי אברך בן תורה 
שעסק בצרכי ציבור באמונה לשם שמיים שיצא 
מהכולל, שחלילה הפסיק להיות שקוע בלימוד 

ובעבודת ה'.

ביום השבת לפני תפילת מנחה הגיע הרב לבית 
הכנסת 'מנין אברכים - מעוז התורה', ומסר שיעור 
עמוק ונפלא בנושא 'גרמא', ובשילוב הסוגיות 
מענייני שבת ועניני נזיקין וחו"מ. הצמא לשמיעת 

דבריו של מורינו שליט"א בעיר היה עצום, ועל 
בית המדרש צבאו מאות בני תורה מכל רחבי 
אינו מכיל את כמות  ביהמ"ד  רכסים, כאשר 
המשתתפים, ורבים נאלצים להציץ לביהמ"ד 

מהדלתות ומהחלונות מחמת הצפיפות הרבה.

לאחר מכן נשאר הרב לתפילת מנחה לאחר השיעור, 
שנערכה בתחושת התעלות והתרוממות. 

ביקורו של מורנו שליט"א בעיר הפיח רוח חיים 
ותחושת רוממות והתעוררות כבירה, והותיר הדים 
נרחבים אשר כבר החלו נותנים את אותותיהם 

בפעילות קהילות עמלי התורה בעיר. 

עפולה
 הרחבת וביסוס ת"ת 'חניכי 

הישיבות' - עפולה

הצלחה מרשימה ברישום לת"ת 'חניכי הישיבות' 
עפולה העומד תחת איגוד עמלי התורה - עם 
הרחבת הגנים ורישומם של כ-20 ילדים נוספים 

ממשפחות בני התורה שבקהילת עפולה.

ת"ת 'חניכי הישיבות – עפולה' נפתח לפני כשנתיים, 
וב"ה הוא זוכה מאז לשבחים והתפעלות מכל מי 
שנחשף לאיכות המלמדים ומשפחות הילדים. 
כעשרה מילדי חמד אלו יעלו בשנה הבאה לכיתה 

א', שתיפתח אי"ה בזמן אלול הבעל"ט.

ואברכים  סגירה,  לקראת  הינו  כיום  הרישום 
המעוניינים לרשום את ילדיהם לת"ת האיכותי 
היחיד בעיר לבני התורה הספרדים מתבקשים 

להזדרז ולפנות להנהלת הת"ת.

לרגל ההצלחות בתחומים אלו נערך כינוס גיבוש 
לכ-30 אברכים הורים לילדים בת"ת, ובו ישבו ודנו 
בדרכים לסייע ולחזק את הת"ת. הכינוס נחל הצלחה 
גדולה, ונשא עמו פירות גם מהפן הכלכלי, ובס"ד 
הצליחו המארגנים לגייס מנדיבי העם ומאברכי 
הקהילה תרומות בסך למעלה ממאה אלף ש"ח 

להמשך החזקתו והרחבתו של הת"ת. 

טבריה
"שבת כבוד התורה" בקהילת 

'מנין אברכים קרית שמואל'
שבת פרשת קרח נערכה בקהילת 'מנין אברכים 
קרית שמואל' בעיה"ק טבריה בסימן "שבת כבוד 
התורה", זאת לרגל ביקורו ההיסטורי של מורינו 
הגאון הגדול רבי שלמה ידידיה זעפרני שליט"א 
- אב"ד 'כתר תורה' ונשיא ארגון 'עמלי התורה' 
בקהילה. מורינו שליט"א הגיע לשבות בעיר בכדי 
לחזק ולגבש את אברכי הקהילה, וכמנהגו לשבות 
בכל אחת מן הקהילות אשר בראשותו ברחבי 

ארה"ק.

בעקבות הביקוש הרב והצפי להשתתפותם של 
רבים מבני הקהילה ומחוצה לה, נערכו הגבאים 
והמארגנים בחשיבה והשקעה רבה לכבוד השבת. 
מאחר ובית המדרש של הקהילה היה קטן להכיל 
את הציבור הרב נערכו המניינים והשיעורים באולם 
'בית יעקב' תפארת שהועמד לכבוד השבת בנדיבות 
ע"י הנהלת בית הספר. כמו כן בערב שבת חולקו 
בבתים מארזי מתנה מכובדים, שכללו את סדר 
התפילות, ברכה לאשת החיל, וכן שוקולד פרלין 
ממותג שהוכן במיוחד לכבוד המעמד, בחסות 

בוטיק היינות והפרלינים בטבריה 'לחיים' . 

השבת נפתחה לקול התורה של תינוקות של בית 
רבן, כשהאולם מתמלא באבות ובניהם שהגיעו 
לסדר לימוד 'אבות ובנים' המסורתי, המתקיים 
מידי שבת על ידי עשרות מבני הקהילה המגיעים 
ונהנים מאווירת לימוד מיוחדת של צאן קדשים. 
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לאחר מכן התקיימו סדרי התפילות והשיעורים, 
כשאת האולם גודשים בלעה"ר עשרות רבות 
של אברכים מפוארים מבני הקהילה, ועוד רבים 
וחשובים מבני השכונה, שבאו ליטול חלק בשבת 
המרוממת ולהנות מתורתו וממאור פניו של מורינו 

הרב שליט"א.  

לאחר קבלת שבת בליל שבת קודש נשא הרב 
דרשת מוסר ומחשבה מענייני הפרשה. בדבריו עמד 
הרב נקודה מרכזית הנגלית בפרשה. שהנה כידוע 
היה משה רבינו העניו מכל האדם וכאשר מעיד 
עליו תוה"ק, ובחטא העגל אף מצינו שויתר על 
הכל וביקש מהקב"ה שימחוק את שמו מהתורה. 
אך הנה בפרשה זו נלחם משה בכל כחו בקרח 
ועדתו שבאו לערער על מנהיגותו, וכעס ביותר 
כנאמר "ויחר למשה מאד" וכו", והעמיד הדברים 
למבחן עם מי הצדק, ומדוע לא מחל גם כאן על 
כבודו? ואמנם - ביאר הרב יסוד חשוב, נלמד מכאן 
שכאשר הדברים נוגעים לכבוד שמים אין מקום 
לויתורים, וכיון שראה משה שקרח ועדתו כופרים 
באחד מעיקרי התוה"ק של תורה מן השמים, היה 
צריך לאזור חיל ולהילחם בהם בכל מאודו למען 
ידעו העם: "כי ה' שלחני לעשות את כל המעשים 

האלה, כי לא מלבי". 

לאחר התפילה שנערכה ברוב עם וברוממות, נהנו 
האברכים מעצה ותושיה בזמן בו ליוו את הרב 
שליט"א למקום משכנו, והתייעצו עימו בענייני 
השעה ובשאלות פרטיות. בהמשך ליל שב"ק לאחר 

הסעודה התקיים בבית המדרש לבקשת האברכים 
ועד עם הרב, שעסק בענייני עבודת ה', שלמות 
הבית וחינוך הבנים. הרב הזכיר בדבריו עובדות 
והנהגות אשר זכה לראות מגדולי ישראל – מרן 
הגאון רבי יהודה מועלם זצ"ל - ראש ישיבת 
'פורת יוסף', והגאון רבי שלמה זלמן אויערבאך 

זצ"ל - ראש ישיבת 'קול תורה'. 

מכובד  רבה  קדושא  התקיים  בבוקר  בשבת 
ורבני הקהילות  מורינו שליט"א  בהשתתפות 
מהשכונה, בהם הגאון רבי יעקב יוסף ועקנין 
שליט"א ראש כולל וראש המוסדות שערי דעת. 
נשא דברים בין היתר הרב שלמה טוויל - יו"ר 
ארגון עמלי התורה בארה"ק, אודות ההתפתחות 
הענפה המתחוללת בכל קהילות הקודש בקרב 
בני התורה הספרדים, הזוכים לראות פירות של 
ברכה בהקמת מוסדות ובתי מדרשות המונים 
אלפי משפחות, וכל זאת בזכות העוצמה והכוח 
שיש לציבור, כאשר הם מתאגדים יחד ומתמסרים 
למען מטרה קדושה וחשובה של הקמת קהילות 

ברוח מסורת בית אבא ורוח הישיבות הק'.

השבת נחתמה במעמד אדיר לכבודה של תורה 
שהתקיים בצהרי שבת קודש: מעמד 'עונג שבת' 
, סביב שולחנות ערוכים במאפים ומיני מתיקה 
שהוכנו ע"י נשות הקהילה בטוב טעם לכבוד 

השבת המיוחדת. 

במעמד נמסר שיעור ע"י מורינו שליט"א בהלכות 
שנת השמיטה. את המעמד כיבדו הרבנים הגאונים: 

רבי שמואל ביטון שליט"א - ראש ישיבת אור יוסף 
בחדרה ורבי גבריאל דהן שליט"א - מראשי כולל 
תפארת טבריה אשר נשאו דברי חיזוק והתעוררות 
בענייני השעה, כמו"כ השתתף הגאון רבי ראובן 

כהן צמח שליט"א. 

את המעמד חתם מורינו הגרש"י שליט"א בזכות 
הנפלאה שיש לנו כבני תורה ספרדים לראות 
בעינינו את ההתפתחות הגדולה והמפוארת בהיכלי 
התורה של בני תורה מופלגים, וקהילות שלמות 
של משפחות מפוארות אשר יסודתם בהררי קודש 
- רבותינו מצוקי ארץ ממורשת גאוני ספרד זצ"ל. 

במוצש"ק בא לקבל את פני מורנו שליט"א הר"ר 
יוסי אוקנין הי"ו - יו"ר תנועת ש"ס בעיר אשר ליבו 
חם לכל דבר שבקדושה ועומד לימין הקהילות, 
והבטיח להמשיך ולסייע למען הצלחת הקהילה 
ומילוי צרכיה עם התפתחותה הנרחבת פעיה"ק.

ירושלים ביקר מורנו  בדרכו למעונו בעיה"ק 
שליט"א בקהילה הסמוכה 'מנין אברכים - נוף 
כנרת', שם נערכה סעודת מלווה מלכה מכובדת 
ברוב עם, בהשתתפות כ-60 אברכים מבני הקהילה. 
הרב נשא דברים בחשיבות ההשתייכות לקהילה 
וקביעת מקום בבית המדרש, ודרבן את האברכים 
לקחת חלק בפעילות הקהילה והאיגוד, והעיד כי 
מימיו לא ראה אברך שהפסיד מפעילות ברוכה 

זו לשם שמים.

פוריה
כולל חדש נפתח בקהילת "מנין 

אברכים נוף כנרת פוריה"
קהילת "מנין אברכים נוף כנרת פוריה" שבעיר 
טבריה זוכה בס"ד להגדיל תורה ולהאדירה, כאשר 
מסגרת חדשה של כולל יום שלם נפתחה בזמן 
קיץ האחרון בבית המדרש של הקהילה. הכולל 
"אביר יעקב", על שם רבינו יעקב אבוחצירא זיע"א, 

עומד בראשות הגאון רבי אורי אסבן שליט"א. 

על לומדי הכולל נמנים כיום כמנין אברכים מצויינים 
מבני התורה שבעיר, ועוד חזון למועד בע"ה להרחיב 
את ספסלי בית המדרש. בכולל נלמדת מסכת 
שבת, כאשר בבוקר עוסקים בסוגיות המסכת 

בעיון, ואחה"צ במסכת שבת על הסדר.

בקרוב יורחבו שעות המענה, פרטים בקו שלוחה 2.

מוצ"ש וחגימי שישי וערבי חגימים ראשון - חמישי
ערב

22:30-23:30
לילהצהרים

13:15-14:4517:00-19:009:15-10:1522:00-23:00

1 
חה

לו
ש 02-380-1120

שע"י איגוד עמלי התורה בארה"ק 
בית ההוראה המרכזי 

בית ההוראה
שע"י איגוד עמלי התורה

בראשות מורינו הגאון הגדול
רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א

בית ההוראה
שע"י איגוד עמלי התורה

בראשות מורינו הגאון הגדול
רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א
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מחברי הספרים כבר יודעים:
ספר מושלם - זה טקסט רץ.

039-111-444x0391 1 1444@gmail .co
w w w . t e x t r a t z . c o . i lמחברי הספרים כבר יודעים

עומדים לקראת הוצאת ספר?
חייגו עכשיו ותיהנו מייעוץ מקצועי ללא התחייבות!

בעיצוב 
מרהיב עין

בהפצה
אפקטיבית

בהדפסה
איכותית

בעריכה 
מדוייקת

בעימוד
מושלם

חתנים,  מדריכי  להכשרת  ומקצועי  מקיף  קורס 
שיאפשר לך להשפיע ולסייע לרבים, ויפתח לך 

דלת למקצוע מכבד ומתגמל.

לפרטים נוספים פנה כעת:

058-323-9784
לקבלת תכנית הלימודים במייל:

a0583239784@gmail.com

מדריך חתנים
היעד הבא שלך: 

מבית אדני המשכן – מרכז הכשרה והדרכה לבית היהודי
בהכוונת מורנו הגאון הגדול רבי שלמה ידידיה זעפראני שליט"א

- הרישום מותנה בהתאמה לדרישות ועדת קבלה –

לימוד עיוני ומעמיק, 
כולל ליווי בסיום 

הקורס

מותאם לדרכי ופסקי 
כלל רבותינו

בני ספרד זיע"א 

צביון ישיבתי
כרוח רבותינו ראשי 
הישיבות הקדושות

תעודה מוסמכת
מטעם מורנו הגרש"י 

זעפראני שליט"א

 העשרה מקצועית על
 ידי אנשי מקצוע

מהתחומים הרלוונטיים

השיעורים בזמני בין 
הסדרים (מותאם 

לאברכים עמלי תורה)

הקורס נמסר על ידי הרה"ג עזרא דוד שליט"א
מרצים נוספים: הרב שמואל אריה אזואלוס - יועץ נישואין ומשפחה ופסיכותרפיסט, ד"ר אלחנן בר-און, מומחה לבעיות בתחום המשפחה ועוד. 

אפשרות להששתפות בחלקים מהקורס
(שלו"ב, חיי המשפחה ועוד), לצרכי רענון והעשרה עצמית

אדני
המשכן

מחזור
חדש

בימים
הקרובים!
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